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VOORWOORD

Het belang van een gedegen HR-beleid is gro-
ter dan ooit tevoren. De krapte op de arbeids-
markt dwingt organisaties en bedrijven om  
creatief te zijn bij aanwervingen. Ook de retentie 
van medewerkers krijgt terecht veel aandacht. 
Medewerkers die zich goed voelen in de orga-
nisatie en erkenning en appreciatie krijgen, zijn 
minder geneigd om van job te veranderen. PZ 
Onzelievevrouw heeft een sterke traditie op dat 
vlak. Telkens opnieuw toont de BING-medewer-
kersenquête dat medewerkers van hun job in PZ 
Onzelievevrouw houden.

Ook de komende jaren blijven we hard inzetten 
op tevreden medewerkers. Waar het kan, maken 
we werk van een nog efficiëntere dienstverle-
ning aan de medewerkers door de krachten te 
bundelen op vzw-niveau. Tegelijk versterken 
we de lokale HR-aanwezgheid. Hoe dichter het 
HR-beleid bij de medewerkers staat, hoe be-
ter we de vinger aan de pols kunnen houden. 
HR-directeur Lieve Vermeire en HR-stafmede-
werkers Sofie Pype en Indra De Pelsmaeker 
vertellen er alles over in het HR-dossier in 
deze Afrit 8.

Naast de medewerkers en de 
artsen kan PZ Onzelieve-
vrouw rekenen op een 
trouwe schare vrijwilligers. Zij 
maken mee het verschil voor de 
patiënten. Met hart en ziel werken 

WE MAKEN ER 
SAMEN WERK VAN

vrijwilligers op afdelingen, in de keuken, in de 
tuin,… te veel om op te noemen. De meer-
waarde van hun engagement kunnen we niet 
genoeg onderlijnen. Ook Geert Gardin, tot voor 
kort stafmedewerker in het ziekenhuis, zet zich 
nu als vrijwilliger in. “De voldoening is groot als 
je ziet hoeveel geluk je iemand kan schenken,” 
zegt hij. Je vindt het getuigenis van Geert en 
enkele andere vrijwilligers verderop in dit ma-
gazine.

Bijzonder is daarnaast de inzet van ervarings-
werkers in het ziekenhuis. Lees er het verhaal 
van Eline D’heygers maar op na. Zij weet uit 
eigen ervaring hoezeer een ervaringswerker het 
verschil kan maken. Na enkele minder prettige 
ervaringen in de psychiatrie vond ze in PZ On-
zelievevrouw de hulp en ondersteuning die ze 
nodig had. Vandaag staat Eline andere patiën-
ten bij op hun weg naar herstel.

De passie en het enthousiasme van al deze 
mensen – artsen, medewerkers, vrijwilligers, 

ervaringswerkers – moeten we koesteren. 
Geestelijke gezondheidszorg blijft 

namelijk bij uitstek mensenwerk. 
Een goede werk-privébalans, 

aandacht voor het psycho-
sociaal welzijn, sterk en 

empatisch leiderschap, een 
warme werksfeer … Samen ma-

ken we er werk van!
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Door HR-processen te uniformiseren en de troeven van de voorzieningen 
beter uit te spelen op de arbeidsmarkt, wil Lieve Vermeire meerwaarde 
creëren. Maar hoe belangrijk de krachtenbundeling ook is, de mensen – de 
patiënten en de medewerkers – komen altijd op de eerste plaats. Sinds 
oktober 2022 is Lieve Vermeire HR-directeur van de vzw Bermhertigheid Jesu, 
waartoe ook PZ Onzelievevrouw behoort.

“Het gaat altijd om 
de mensen”

GESPREK MET LIEVE VERMEIRE, HR-DIRECTEUR VZW GEZONDHEIDSZORG ‘BERMHERTIGHEID JESU’

WIE IS  
LIEVE VERMEIRE?

Lieve Vermeire studeerde Psychologische en 
pedagogische wetenschappen aan de UGent. 
Later volgde ze nog een postuniversitaire 
opleiding Management welzijns- en gezond-
heidszorg en een postacademische vorming 
Preventieadviseur met specialisatie psychoso-
ciale aspecten.
Ze begon haar loopbaan als afdelingsverant-
woordelijke in PC Sint-Amandus. Ze werkte 
tien jaar voor IDEWE als preventieadviseur en 
als adviseur HRM. In 2016 ging ze bij CAW 
Oost-Vlaanderen aan de slag als directeur 
HRM. In oktober 2022 maakte ze de overstap 
naar vzw Bermhertigheid Jesu, waartoe ook 
PZ Onzelievevrouw behoort.
Vzw Gezondhyeidszorg ‘Bermhertigheid Jesu’ 
bestaat verder uit PZ Heilig Hart Ieper, PVT 
Het Tempelhof en Centrum voor psychische 
revalidatie Hedera in Ieper en PC Rustenburg, 
PVT De Brugghe en Centrum voor psychische 
revalidatie Inghelburch in Brugge.

“Als er één rode draad doorheen mijn loopbaan 
loopt, dan wel om samen met mensen dingen 
te realiseren,” zegt Lieve Vermeire. “Hoe kun-
nen we ons zo organiseren, dat we samen tot 
het beste resultaat komen. De non-profitsector 
is mijn biotoop. Ik werkte eerder onder meer in 
PC Sint-Amandus, IDEWE en CAW Oost-Vlaan-
deren.”

“Ook in vzw Gezondheidszorg ‘Bermhertigheid 
Jesu’ wil ik samen met de collega’s onderzoeken 
hoe we de organisatie naar een hoger niveau 
kunnen tillen. Altijd met als doel om optimale 
zorg te verlenen aan kwetsbare patiënten. 

Hoezeer de voorzieningen van de vzw ook 
verschillen, toch kunnen we bepaalde elemen-
ten uniformiseren. Tegelijk moeten we oog en 
respect hebben voor de verscheidenheid. We 
gaan dus niet alles proberen gelijk te trekken. 
Soms is het verstandiger en efficiënter om de 
dingen lokaal te organiseren, per voorziening. In 
andere gevallen is het beter om ze samen aan 
te pakken.”

“Die balans tussen lokaal en bovenlokaal wil 
ik samen met de HR-verantwoordelijken in de 
voorzieningen zoeken. Die plaatselijke HR-ver-
antwoordelijken blijven erg belangrijk. Ze zijn 
het eerste aanspreekpunt voor de medewerkers 
én ze fungeren als antennes die weten wat er 
op de werkvloer speelt. Mijn job is vooral om 
te kijken hoe we processen rond medewerkers 
kunnen verbeteren. Ik wil hiervoor ook nauw 
samenwerken met de sociale partners.”

VEEL GOODWILL EN OPENHEID

“Ik werk nu vijf maanden voor deze vzw. Ik er-
vaar veel goodwill en openheid in de voorzie-
ningen. De HR-medewerkers nemen initiatief en 
zoeken elkaar op. We bundelen bijvoorbeeld 
al de krachten voor een instrument om HR-pro-
cessen rond vorming en opleiding te automa-
tiseren, voor performantie en rekrutering en 
selectie. Door samen aan zo’n project te werken, 
ontstaat verbinding en kunnen we de processen 
op elkaar afstemmen.”

“Een andere sprong voorwaarts zit in het op-
volgen van de wetgeving. De HR-wetgeving 
verandert voortdurend. Vroeger moest elke 
voorziening dat allemaal zelf opvolgen. Nu ma-
ken we hierover afspraken: wie doet wat? Door 
thema’s en verantwoordelijkheden te bundelen, 
hoeft niet elke organisatie het warm water uit te 
vinden.”

“De loon- en arbeidsvoorwaarden voor dezelf-
de functie verschillen soms per organisatie. Dit 
zorgt voor vragen en frustraties en hier gaan we 
mee aan de slag komend jaar. Een eenduidig 
en transparant geheel is in ieders voordeel. 
Dit is gevoelige materie. Intern sociaal overleg 
zal hierbij noodzakelijk zijn. De medewerkers 
hebben er ook bij te winnen. Zo krijgt iedereen 
sinds kort maaltijdcheques. Vroeger was dat niet 
voor elke voorziening haalbaar, maar door de 
financiële solidariteit binnen de vzw uit te bou-
wen, kan het nu wel. Ook de hospitalisatieverze-
kering hebben we kunnen versterken dankzij de 

samenwerking binnen de vzw. De hospitalisatie-
verzekering was al gratis voor de medewerkers. 
Maar nu hebben we een fikse korting bedongen 
voor hun gezinsleden en de dienstverlening is 
uitgebreid. Het zijn maar twee voorbeelden van 
hoe de schaalgrootte leidt tot voordelen voor 
de medewerkers.”

HR EN COMMUNICATIE

“Tegelijk, en dat wil ik benadrukken, moeten 
we de lokale verschillen en de cultuurverschillen 
respecteren. Niemand wint erbij als we een een-
heidsworst willen maken. Dat zou overigens toch 
niet lukken. Ik wil de verschillende culturen ook 
van nabij leren kennen. Twee dagen per week 
breng ik in Ieper door, drie dagen in Brugge.”
“De cultuur van een organisatie en hoe mede-
werkers zich daarbij voelen, is belangrijker dan 
ooit tevoren. Tevreden medewerkers zijn niet al-
leen de beste garantie voor een goede zorgver-
lening, ze zijn ook een voorwaarde om sterk te 
staan in de war for talent. Nieuwe medewerkers 
aantrekken is belangrijk, maar de huidige mede-
werkers behouden zo mogelijk nog belangrijker. 
Hoe beter medewerkers zich in hun vel voelen 
op het werk, hoe sterker we staan op het vlak 
van employer branding.”

“Daarom hebben we 
nu ook een werkgroep 
HR en Communicatie. 
Samen willen we onze 
troeven op de ar-
beidsmarkt beter uit-
spelen. Elke voorzie-
ning van de vzw Bermhertigheid Jesu heeft zijn 
sterktes. We moeten die ten volle benutten om 
ons te profileren als een aantrekkelijke werkge-
ver. In het najaar nemen we alvast deel aan de 
Open Geestdagen op 7 en 8 oktober. Over heel 
Vlaanderen zetten GGZ-organisaties dat week-
end de deuren wijd open voor het publiek.”

“Let wel, we willen geen goednieuwsshow 
brengen. Daar geloof ik niet in. We moeten 
authentiek tonen en communiceren hoe we 
werken. De jongste medewerkersenquête in PZ 
Onzelievevrouw toont dat de medewerkers best 
tevreden zijn en fier op hun job. Hoe komt het 
dat ze graag in deze organisatie werken? We 
hebben geen grote woorden nodig om hierover 
te communiceren, maar authentieke verhalen 
van medewerkers.”

“Belangrijk in deze context is ook de rol van de 
leidinggevenden. Recent wetenschappelijk on-

HR-directeur Lieve Vermeire (rechts), in het gezelschap van stafmedewerkers HR 
Indra De Pelsmaeker (links) en Sofie Pype (midden).

DOSSIER: HR IN PZ ONZELIEVEVROUW
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SOFIE PYPE
STAFMEDEWERKER HR

HR-STAFMEDEWERKERS PZONZELIEVEVEVROUW

derzoek bevestigt dat een goede relatie met de 
leidinggevende cruciaal is voor de tevredenheid 
van medewerkers. Goede leidinggevenden zijn 
betrokken, geven autonomie en kunnen tegelijk 
sturend zijn. Ook hier scoort PZ Onzelievevrouw 
hoog in de BING-enquête. We moeten die sterk-
tes koesteren en verder uitbouwen. Natuurlijk 
kan het hier en daar nog beter. Maar de basis zit 
goed, het fundament is er.”

GROTE BETROKKENHEID

“Wat ik wel ervaar, is dat de de wijziging van de 
organisatiestructuur en vooral de manier waarop 
die gebeurd is, enige scepsis veroorzaakt in PZ 
Onzelievevrouw. Het is aan ons om het vertrou-
wen te herstellen. We doen dat in dialoog met 
alle betrokkenen. We bouwen verder op het 
mooie wat er al is. En het is fijn om te zien dat 
de aanvankelijke scepsis plaatsmaakt voor een 
hechte samenwerking.”

“Twee dingen zijn me opgevallen tijdens mijn 
eerste maanden als HR-directeur in vzw Berm-
hertigheid Jesu. Enerzijds de grote betrokken-
heid van alle medewerkers bij het werk. Ander-
zijds de vele systemen die al goed zitten. We 
willen die krachten nog versterken. Ik ben zelf 
ook erg betrokken bij mijn werk. Ik wil dicht bij 
de mensen staan. ‘Werk is werk, privé is privé’ 
hoor je wel eens. Ik geloof daar niet in. Open-
heid, vertrouwen en een oprechte interesse in de 
ander zijn belangrijk. ‘Hoe is het met de kinde-
ren?’ is voor mij een vanzelfsprekende vraag, ook 
op het werk. Ik zou moeilijk kunnen functioneren 
in een omgeving waarin alleen het functionele 
telt. Het gaat altijd om de mensen. Tegelijk 
moeten medewerkers op mij kunnen rekenen. 
Daarom hecht ik ook belang aan principes en 
rechtvaardigheid. Ik hou niet van willekeur. Het is 
nog een reden om de arbeidsvoorwaarden gelijk 
te trekken, in overleg met de sociale partners. 
Ik heb er het volste vertrouwen in dat we daarin 
zullen slagen.”

INDRA DE PELSMAEKER 
VERSTERKT HR-DIENST

Indra De Pelsmaeker werkt sinds 1 februari 
2023 als stafmedewerker HR in PZ Onzelieve-
vrouw. Indra woont in Brugge en studeerde 
Bedrijfspsychologie en Personeelsbeleid aan 
de UGent. Na een eerste job bij de VDAB 
werkte ze vijftien jaar als HR-medewerker 
voor de Vlaamse overheid. Ze werkte er voor 
diverse departementen en agentschappen.

“Ik werk graag met en voor mensen,” zegt In-
dra. “Zorg dragen voor medewerkers die zelf 
elke dag hun uiterste best doen voor ande-
ren, vind ik heel belangrijk. Bovendien is het 
maatschappelijk belang van deze organisatie 
groot, wat ik zelf heel belangrijk vind. Vandaar 
mijn keuze voor PZ Onzelievevrouw.”

Indra neemt samen met stafmedewerker Sofie 
Pype de ‘zachte kant’ van het HR-beleid voor 
haar rekening. Indra zal zich toeleggen op 
vorming, het digitaliseren van HR-processen, 
het onthaal en welzijn van medewerkers en 
de vrijwilligerswerking.

De HR-dienst van PZ Onzelievevrouw 
breidde onlangs uit en telt nu twee 

stafmedewerkers: Sofie Pype en 
Indra De Pelsmaeker. Samen leiden 
zij de ‘zachte HR’ in goede banen, 

met onder meer de selectie en 
rekrutering, vorming en opleiding, en 
leiderschapsontwikkeling. Daarnaast 

is er de personeelsdienst, die de 
‘harde HR’ voor haar rekening neemt: 
de contracten, de loonadministratie, 

de sociale wetgeving, de 
administratieve verwerking van 

tijdskredieten en ander thematisch 
verlof …

“PZ Onzelievevrouw blijft het goed doen als 
organisatie waar medewerkers graag wer-
ken”, zegt Sofie Pype. “Dat blijkt alweer uit de 
BING-medewerkersenquête. Met die enquête 
krijgen we inzicht in onze sterktes en zwaktes en 
kunnen we benchmarken met andere organisa-
ties.”

“De jongste enquête vond in september 2022 
plaats. Op de vraag ‘Hoe tevreden ben je met 
je job?’ scoort PZ Onzelievevrouw maar liefst 
89%. Dat betekent dat onze medewerkers hun 
job met hart en ziel doen. Natuurlijk zijn er aan-
dachtspunten. Zo kunnen we nog meer inzetten 
op het externe ambassadeurschap van onze 
medewerkers. Het is een van de werkpunten 
voor de komende maanden.”

“Waarom medewerkers zo tevreden zijn in PZ 
Onzelievevrouw? Dat heeft te maken met het 
goede onthaal, de werksfeer en de samenwer-
king in de teams. Dat krijgen we ook telkens te 
horen van studenten die hier stage lopen en 
achteraf bij ons solliciteren. Stagiairs en mede-
werkers voelen zich hier snel thuis. Ze worden 
opgenomen in het team. Dat is ook een pluim 
op de hoed van onze leidinggevenden. Zij geven 
medewerkers de ruimte en stimuleren samen-
werking in een open sfeer.”

“Een tweede grote troef is onze uitgesproken 
visie op patiëntenzorg. Ik heb het dan over de 
samenwerking met ervaringswerkers, over de 
actieve betrokkenheid van patiënten bij hun her-
stel, over de familiewerking … Die manier van 
werken geeft medewerkers veel voldoening.”

OPEN GEESTDAGEN

“De versterkte samenwerking op het vlak van 
HR binnen de vzw Bermhertigheid Jesu biedt 
nieuwe mogelijkheden,” zegt Sofie Pype. “We 
kunnen van elkaar leren en elkaar inspireren. 
Veel processen zijn gelijklopend en doen we 
beter samen. Tegelijk kunnen we onze eigenheid 
behouden.”

“De samenwerking bestond vroeger al, maar 
wordt nu intenser. Zo werken we in de vzw al 
enige tijd met de software Progreso voor het 
luik selectie en rekrutering. Nu zetten we nieuwe 
stappen, meer bepaald op het vlak van vorming 
en opleiding en de ontwikkelingscyclus van elke 
medewerker. In verschillende voorzieningen van 
de vzw starten rond deze tijd pilootprojecten. 
We doen dat parallel en leren van elkaars erva-
ringen. We maken ook één gezamenlijke hand-
leiding.”

“In oktober nemen we met PZ Onzelievevrouw 
en de andere voorzieningen van de vzw deel aan 
de Open Geestdagen. Dat is een organisatie 
van Te Gek!? Het doel is in de eerste plaats een 

correcte beeldvorming rond geestelijke gezond-
heidszorg. Tegelijk is het een mooie kans om 
onze troeven als aantrekkelijke werkgever in de 
verf te zetten.”

“Met de komst van Indra krijgen we ook ruimte 
om nog meer in te zetten op het welzijn van de 
medewerkers, op leiderschap en op onze vrij-
willigerswerking. Daarnaast willen we met kleine 
ad hoc initiatieven de goede sfeer die er heerst 
bestendigen en versterken.”

“Onze troeven?       
Een goede werksfeer, hechte 
samenwerking en een sterke visie”  

DOSSIER: HR IN PZ ONZELIEVEVROUW
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PZ ONZELIEVEVROUW OPENT TROOSTPLEK PSYCHIATER UUS KNOPS OVER VERLIES, ROUW EN TROOST

OP 23 MEI OPENT PZ ONZELIEVEVROUW 
EEN TROOSTPLEK: EEN PLEK IN HET GROEN DIE 

GEBORGENHEID BIEDT EN WAAR MENSEN – 
PATIËNTEN, BEZOEKERS, HULPVERLENERS EN 
PASSANTEN – EVEN STIL KUNNEN HOUDEN. 

PSYCHIATER UUS KNOPS KOMT SPREKEN BIJ DE OPENING. 
WIJ KONDEN HAAR VOORAF EVEN 

STRIKKEN VOOR EEN GESPREK.

“Een uitnodiging om 
tijd te maken voor 
rouw en troost”

Uus Knops is psychiater, psychotherapeut en 
rouwdeskundige. Ze werd bekend met haar 
boek ‘Casper – een rouwboek’ over het verlies 
van haar broer en het rouwproces dat ze door-
liep. Andere publicaties zijn ‘Troostkaarten’, ‘Een 
klein afscheid’ en ‘Op afstand nabij’. Uus Knops 
lag voorts aan de basis van de Onumenten die 
sinds corona her en der in Vlaanderen verrijzen 
als plekken waar mensen verbinding en troost 
vinden.

Was u altijd zo gefascineerd door rouw, ver-
lies en troost?

Uus Knops: “Neen. Mijn broer Casper raakte 
vermist en overleed tijdens mijn opleiding. Die 
ervaring zat mij toen erg in de weg. Ik kon moei-
lijk om met suïcidale patiënten. Mijn broer wou 
niets liever dan leven, maar hij kreeg de kans 
niet. En die patiënten ... Om een ‘goede psychi-
ater’ te zijn, heb ik een tijd mijn professionele 
leven strikt gescheiden van mijn persoonlijke. 
Maar gaandeweg kreeg ik meer en meer aan-
dacht voor de impact van rouw op patiënten. 
Ik ontdekte dat ik mijn bagage niet als ballast 
achter mij aan hoefde te slepen, maar dat ik 
ze naast mij kon dulden. In 2018 schreef ik het 
boek ‘Casper – een rouwboek’. Het maakte bij 
veel mensen iets los. Ik volgde een opleiding tot 
rouwtherapeut en leerde om mijn ervaringen te 
gebruiken om andere mensen te helpen. Ik heb 
dus zelf een evolutie doorgemaakt. De rouw, die 

me eerst in de weg zat, heeft een andere plek in 
mijn leven ingenomen.” 

Als een psychiater zich het thema rouw toe-
eigent, bestaat dan niet het gevaar om rouw 
te pathologiseren, om het als een ‘ziekte’ te 
zien?

“Ik ben geen psychiater geworden om rouw be-
ter te begrijpen. Ik noem mijzelf ook psychiater 
én rouwdeskundige. Ik werk vooral preventief. 
Rouw kan pathologisch worden. Er zijn mensen 
die zo lang en intens met verlies worstelen, dat 
ze disfunctioneren op het werk, als ouder, als 
partner. Rouw kan vormen aannemen die we 
niet meer ‘normaal’ noemen. Die mensen heb-
ben adequate hulp nodig.

Rouwen is een evenwichtsoefening. Was er een 
pilletje dat de pijn en het gemis helemaal weg-
nam, dan zou niemand dat willen. Want de pijn 
verbindt wie rouwt met zijn gemis, met de over-
ledene. De pijn en het gemis verzachten zodat 
ze draaglijk worden: daar komt het op aan. En 
daar komt troost op het toneel. Alleen weten 
we niet altijd hoe we troost kunnen bieden. Elk 
rouwproces, maar ook elk troostproces, is uniek. 
Het is normaal dat je in het begin niet weet hoe 
je iemand kan troosten. Die persoon weet het 
vaak zelf niet. Het gesprek hierover is waardevol: 
‘Vertel eens, wat zou jou nu deugd doen? Gaan 
we eens wandelen? Of samen naar een film kij-

ken?’ Het is zoeken. Maar het signaal ‘Ik ben er 
voor jou’ is al verbindend. Wees als troostend 
figuur niet te bang om iets verkeerds te zeggen. 
Zoek niet naar die ene magische zin die de he-
mel doet opklaren. Laat onzekerheid toe, ga het 
gesprek aan, luister, wees aanwezig.”

U gebruikt geregeld de metafoor van het 
bankje: iemand die rouwt neemt plaats op 
een bankje en soms is dat wat nodig is: even 
stilstaan. Botst dat niet met de herstelgedach-
te van empoweren en mensen terug in hun 
kracht zetten?

“Dat bankje is een metafoor voor het vertragen. 
We zien als hulpverleners liefst dat mensen de 
draad weer oppikken en doorgaan met hun 
leven. Maar onvoldoende erkenning voor de 
verlieservaring kan nefast zijn. Tegelijk is active-
ring soms nodig. Neem een jong gezin waarvan 
een ouder sterft. De overblijvende ouder zal 
niet lang op dat bankje kunnen zitten, want hij 
moet voor de kinderen zorgen. Vermijding van 
diepe rouw is soms nuttig, zelfs al weten we dat 
het als een boemerang terug kan komen. Als 
het even kan, geven we mensen toch best de 
tijd om even op dat bankje te zitten. Of om aan 
beide oevers van de rivier aan te meren: aan de 
verliesgerichte en aan de herstelgerichte oever. 
Soms klampen mensen zich vast aan de verlies-
gerichte oever en daar moeten we als hulpverle-
ners voor een stuk in mee durven gaan. 

Als mensen erkenning krijgen, als ze even op 
dat bankje mogen vertoeven, dan stappen ze na 
een tijd zelf in het bootje om de herstelgerichte 
oever te verkennen. Mensen zijn veerkrachtig.
Een andere invalshoek voor hulpverleners: geef 
tijd, geef taal, geef toe. Geef tijd en laat een 
consultatie eens wat langer duren als het nodig 
is. Laat er tijd overheen gaan. Neem tijd om stil 
te staan bij de verjaardag van een overlijden. 
Geef taal: benoem het. En als er geen woorden 
voor zijn, laat de stilte spreken. Geef ook taal 
aan het gezin en de kinderen die erbij betrok-
ken zijn. En geef toe als hulpverlener: durf uit te 
spreken waar je niet meer verder kan, bijvoor-
beeld in een eindelevensfase of in een situatie 
die niet helemaal liep zoals je had gewenst. En 
geef ook toe aan je eigen emoties. Het maakt je 
als hulpverlener alleen menselijker.

Wat kan een troostplek betekenen in een 
psychiatrisch ziekenhuis?

“Het is een kleine stap van het bankje naar een 
troostplek. Het is een plek zonder duidelijke 
functie. Iedereen die er komt of er rondhangt, 
heeft zin om even stil te staan. Even niet vooruit 
te moeten. Je komt er in contact met de natuur. 
En misschien met andere mensen, die het ook 
even niet meer weten. Want we zijn nooit de 
enigen die struggelen met een diagnose of een 
herstelproces dat maar niet op gang komt. Van-
uit openheid en het delen met elkaar ontstaan 
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Smiley-certificaat voor 
voedingsdienst PZ Onzelievevrouw 
en PVT de Brugghe

De Smiley is een certificaat in de vorm van een zelfklever die organisaties 
graag op een goed zichtbare plaats uithangen. Je krijgt dat certificaat 
namelijk niet zomaar. Je moet voldoen aan hoge standaarden op het vlak 
van voedselveiligheid, de kwaliteit van de producten, de traceerbaarheid 
en de meldingsplicht. Hiervoor moet je een geloofwaardig en gevalideerd 
autocontrolesysteem inbouwen. Het certificaat en de Smiley zijn drie jaar 
geldig.

De Smiley is een teken van vertrouwen voor de consument. Er is geen 
enkele verplichting om de Smiley te afficheren. Maar het certificaat geeft 
mensen de garantie dat de voedselveiligheid van de producten optimaal 
is. Het laat zien dat de organisatie (of het bedrijf) er alles aan doet om aan 
alle wettelijke verplichtingen op het vlak van voedselveiligheid te voldoen. 
Wie de Smiley verwerft, krijgt minder controle door het Federaal Agent-
schap voor de Voedselveiligheid (FAVV). Omdat de risico’s in zo’n organi-
satie sowieso beperkt zijn. De organisatie krijgt bovendien een belangrijke 
korting op de jaarlijkse heffing door het FAVV.

De controle werd uitgevoerd door de firma FOODCHECK, die op zijn 
beurt rapporteert aan het FAVV. Een auditor onderwerpt de werking van 
de keuken aan een grondig onderzoek. Sofie Dupon, aanspreekpunt HAC-
CP (= Hazard Analysis and Critical Control Points, een risico-inventarisatie 
voor voedingsmiddelen), is hierbij aanwezig. De controle beperkt zich niet 
tot de centrale keuken. Ook de cafetaria, bistro Ripozo en de afdelings-
keukens zijn betrokken. Dit jaar werd de Smiley voor het eerst ook behaald 
voor PVT de Brugghe.

Het mag gezegd: PZ Onzelievevrouw en PVT de Brugghe slaagden met 
brio. De fel begeerde sticker is ondertussen goed aangekomen. U mag op 
ons vertrouwen.

KWALITEIT IN ALLE FACETTEN

Op dinsdag 23 mei wordt de 
Troostplek in PZ Onzelievevrouw 

officieel geopend. Dit gaat gepaard 
met een vormingsdag over verlies en 

troost.

Evelien Debaes is verantwoordelijke van de 
dienst Zinzorg en Pastoraal. Samen met een 
groep collega’s en patiënten ligt zij mee aan de 
basis van dit initiatief.
“Binnen de context van een psychiatrisch zie-
kenhuis zijn verlies, afscheid, verdriet en de 
zoektocht naar zin, troost en verbinding een 
scherpe realiteit voor veel mensen,” zegt Eve-
lien.

“Dat is niet alleen onze ervaring, ook collega’s 
signaleerden de behoefte om een levensbe-
schouwelijk neutrale plek te creëren waar men-
sen terechtkunnen met deze ervaringen. Alleen 
of samen. In stilte of voor een klein ritueel. Tij-
dens de coronacrisis zag je her en der in Vlaan-
deren troostplekken ontstaan. Het PZ Onzelieve-
vrouw is met het vele groen op het domein een 
ideale plaats voor een troostplek.”

Zoeken naar zin en troost

EVELIEN DEBAES
VERANTWOOR- 

DELIJKE 
DIENST ZINZORG 
EN PASTORAAL

“De Troostplek is als initiatief voor verbeterde 
zorg financieel mee mogelijk gemaakt door de 
congregatie van de Zusters van Bermhertigheid 
Jesu. Samen met collega’s van de Beeldende 
Therapie hebben we het projectvoorstel voor 
de Troostplek ingediend. Het voorstel kreeg 
bijval omdat het een meerwaarde biedt aan alle 
patiënten en bewoners. Het nodigt verder uit tot 
samenwerking met collega’s van verschillende 
diensten. De plek biedt geborgenheid en be-
scherming en is tegelijk toegankelijk. Mensen 
kunnen er tot rust komen in het groen. Er is ook 
symboliek aanwezig: een plaat met een tekst 
van een patiënt, een schommel in de eik, en 
quotes van patiënten.”

“Ook als hulpverleners voelen we soms hoe 
weerloos we zijn en hoe moeilijk het is om met 
afscheid en verlies om te gaan. Op 23 mei ma-
ken we hiervoor ruimte. In de voormiddag is er 
een gesprek met psychiater Uus Knops, bege-
leid door live-illustraties van Penelope Deltour 
en muziek door onze muziektherapeuten. Na 
de middag zijn er workshops voor en door me-
dewerkers. Om 15.30 uur volgt dan de officiële 
opening van de Troostplek.”

mooie dingen. Op een troostplek kan je afspre-
ken met elkaar. Om te praten of om iemand te 
herdenken. Je kan er als team naartoe, bijvoor-
beeld na een overlijden. Dat zo’n plek bestaat, 
is een uitnodiging om tijd te maken voor rouw 
en troost. Je kan er herinneringen ophalen. Of je 
kan er zwijgen en zitten.”

U benoemde het belang van de plek, de taal, 
de natuur. Ook kunst hoort in dat rijtje?

“Kunst is een niet-talige taal. Ze spreekt ons 
aan en beroert ons heel persoonlijk. Het is geen 
toeval dat creativiteit zo belangrijk is in een psy-
chiatrisch ziekenhuis. Zowel in de therapie als 
met kunst aan de muren. Kunst lijkt de kers op 
de taart: mooi, maar niet echt wezenlijk. Ik denk 
dat kunst veel méér is.”

Wat is uw belangrijkste boodschap?

“Ik hou van de metafoor van het rouwtouwtje. 
Rouw is in het begin vooral chaos en verwarring, 
maar uit die chaos kunnen we een touwtje spin-
nen. En naast dat rouwtouwtje zijn er altijd nog 
andere touwtjes die deel uitmaken van leven. 
We zijn niet alleen een persoon in rouw, we zijn 
ook partner, vader of moeder, vriend of vrien-
din, we hebben ons werk, interesses, talenten 
en dromen … en al die dingen samen vormen 
wie we zijn. In rouw voelt het soms alsof we he-
lemaal samenvallen met de rouw. Maar we zijn 
altijd meer. Hoeveel aandacht het rouwtouwtje 
ook opeist, tegelijk zijn er al die andere touw-
tjes. Het rouwtouwtje moet zijn plaats krijgen in 
het vlechtwerk van ons leven. Nu eens komt het 
op de voorgrond, dan weer verschuift het naar 
de achtergrond. En dat is oké.”

PZ ONZELIEVEVROUW KRIJGT TROOSTPLEK
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Hilde Van Daele werkt vooral op de afdeling 
voor mensen met een persoonlijkheidsstoornis 
of een depressie. De uitvalsbasis van Janne De 
Rooze is de afdeling verslavingszorg. Maar sa-
men bestrijken ze het hele ziekenhuis. Elke  
patiënt kan op hen een beroep doen.

“Mag ik beginnen met een anekdote?” vraagt 
Hilde Van Daele “Tijdens mijn opleiding tot 
tabakoloog bezochten we een algemeen zieken-
huis dat zich als helemaal rookvrij profileerde. 
Er was ook voor het personeel een streng rook-
beleid. Tot ik vroeg hoe dat ging op de afdeling 
psychiatrie. ‘Daar hebben we geen rookstop 
ingevoerd. We willen niet het risico lopen dat 
patiënten brandstichten.’”

“De anekdote toont treffend welke vooroor-
delen er heersen over rookstop bij mensen 
met een psychiatrische problematiek. ‘Je gaat 
psychiatrische patiënten toch hun sigaret niet 
afpakken? Ze hebben het al zo moeilijk.’ Terwijl 
net die patiënten extra kwetsbaar zijn. Mee door 
het roken hebben ze een veel lagere levensver-
wachting dan gemiddeld.”

“De patiënten staan er trouwens zelf wel voor 
open,” zegt Janne De Rooze. “We zijn pas in 
januari 2023 gestart, maar de vraag naar rook-
stopbegeleiding is groot. Velen komen op eigen 
initiatief naar ons, anderen worden doorverwe-
zen door de arts. De patiënten vinden het een 
meerwaarde. En dat is het ook. Neem bijvoor-
beeld patiënten die ontwennen van een alco-
holverslaving: onderzoek toont dat stoppen met 
alcohol op langere termijn meer kans op slagen 
maakt als de patiënt tegelijk stopt met roken. 
De ene verslaving triggert de andere.”

SENSIBILISEREN

“Elke kleine stap helpt,” zegt Hilde op de vraag 
wat de slaagkansen zijn. “Ik spreek niet zo graag 

“Stoppen met roken werkt 
bevrijdend voor patiënten”

TABAKOLOGEN HILDE VAN DAELE EN JANNE DE 
ROOZE BIEDEN PATIËNTEN VAN PZ ONZELIEVEVROUW 

ROOKSTOPBEGELEIDING AAN. “WIJ PAKKEN DE MENSEN 
NIETS AF, INTEGENDEEL. EN OOK AL LUKT HET NIET METEEN 
DE EERSTE KEER, WE PLANTEN EEN ZAADJE DAT VROEG OF 

LAAT VRUCHTEN AFWERPT.”

in termen van slaagkansen. Belangrijker is het 
sensibiliseren. Herval maakt deel uit van het 
proces. Wie slaagt na één poging met stoppen 
met roken? Zo goed als niemand. Dat kunnen 
we dus ook niet van patiënten verwachten. Maar 
we kunnen wel een zaadje planten, ze doen 
nadenken, ze begeleiding aanbieden. We geven 
patiënten hoop dat ook zij op een dag het roken 
kunnen laten. Ze voelen zich hierdoor ernstig 
genomen. Het zet ze in hun kracht. We pakken 
niets af, integendeel. Dat voel je bij veel deelne-
mers aan de rookstopbegeleiding.”

“Volgens de literatuur heeft iemand vier of vijf 
pogingen nodig om te stoppen met roken,” 
weet Janne. “De motivatie speelt een door-
slaggevende rol. Wie op eigen initiatief komt, 
is doorgaans meer gemotiveerd. Toch zijn ook 
de verwijzingen door een arts erg zinvol. Al is 
het maar om de patiënt te sensibiliseren. Erover 
praten geeft dikwijls een zetje. Het blijft overi-
gens altijd de beslissing van de patiënt zelf. Wij 
bieden alleen de kans.”

“Ik vraag een patiënt altijd waarom hij of zij is 
doorverwezen door de arts. Vaak is het omwille 
van hart- of longproblemen, vertellen ze. En 
door die problemen te benoemen, groeit het 
besef dat het belangrijk is en groeit hun motiva-
tie om er iets aan te doen,” zegt Hilde.

COMPLEXE VERSLAVING

“Roken is een complexe verslaving,” vertelt 
Janne. “Onze aanpak bestaat uit drie compo-
nenten. De lichamelijke afhankelijkheid probe-
ren we op te vangen met nicotinevervangers. 
Medicatie helpt in de beginfase, maar moeten 
we dan geleidelijk ook weer afbouwen. De 
psychische afhankelijkheid gaan we tegen met 
alternatieve copingmechanismen. Voor veel 
rokers is de sigaret een goede vriend bij stress 
of als beloning. Maar je kan ook anders leren 

omgaan met stress, bijvoorbeeld met ademha-
lingsoefeningen, door een wandeling te maken 
of te sporten. Welk copingmechanisme het 
best werkt, is erg individueel. Ten slotte is er de 
gedragsafhankelijkheid. Op welke momenten 
steekt iemand uit gewoonte een sigaret op? We 
zetten in op nieuw gedrag met kleine, haalbare 
stappen.”

“De infosessies en educatiemomenten vinden 
in groep plaats. We laten tijdens de infosessies 
ook patiënten aan het woord die met succes 
gestopt zijn met roken. Dat geeft de andere 
mensen moed en perspectief. De getuigenissen 
tonen dat het kan, dat ook zij het kunnen. De 
begeleiding zelf is doorgaans individueel. De 
overheid financiert vier uur individuele bege-
leiding op jaarbasis. Zelf betaalt de patiënt een 
kleine bijdrage. Hoe vaak een patiënt langs-
komt, is altijd in samenspraak. Een patiënt kan 
er bijvoorbeeld voor kiezen om elke week langs 
te komen of tweewekelijks. Het ene gesprek is 
kort, het andere iets langer, afhankelijk van de 
vraag en het verloop van de afgesproken doel-
stellingen.”

BEVRIJDEND

“Roken is geen helpende manier om met psy-
chische problemen om te gaan,” zegt Hilde. 

“Een acute crisis is niet het gepaste moment om 
met rookstopbegeleiding te starten, maar na die 
acute fase zijn er veel mogelijkheden. Weet je, 
mensen zijn er trots op als ze een poging onder-
nemen om van de sigaret af te geraken. En als 
het lukt, dan ervaren velen het als bevrijdend. 
Ook financieel. Ik sprak net nog een patiënt 
die vertelde dat hij nu fruit kan kopen en zelfs 
wat geld kan sparen nu hij die dure sigaretten 
niet meer nodig heeft. Wie stopt met roken, 
krijgt bovendien veel schouderklopjes. Iedereen 
wenst je succes en zegt dat je groot gelijk hebt. 
Dat zet mensen in hun kracht. Het geeft hun 
moed en een goed gevoel.”

“Patiënten motiveren elkaar,” vertelt Janne. “‘Ik 
ga het ook eens proberen’ zegt een patiënt die 
de ervaringen van een medepatiënt hoort.”
“En zelfs al lukt het niet meteen de eerste keer, 
toch is er een proces op gang gezet,” weet Hil-
de. “Er is een zaadje geplant. En wat lange tijd 
onmogelijk bleek, blijkt nu toch een mogelijk-
heid. Dankzij de rookstopbegeleiding.”

“Zodra patiënten beseffen dat ze er niet alleen 
voorstaan, groeit hun geloof dat ze het kunnen. 
Kleine succeservaringen versterken het geloof 
in zichzelf. Ze geven mee sturing aan het traject, 
maar ze hoeven het niet alleen te doen,” besluit 
Janne.

TABAKOLOGEN IN HET ZIEKENHUISUIT HET WERKVELD
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OP DE KOFFIE

“Het was mijn eerste vrijwillige opname. Ik be-
sefte dat het zo niet verder kon. Ik moest dit 
doen voor mijn kinderen. Ik heb een dochtertje 
van zeven en een zoontje van vier. Als moeder 
wil ik het beste voor hen. Ik moet het goede 
voorbeeld geven. En ik wou terug de zon voe-
len, zoals ze schijnt voor iedereen.

Eerder al was ik verschillende keren gedwongen 
opgenomen. In diverse ziekenhuizen. Maar in PZ 
Onzelievevrouw deed ik voor het eerst een posi-
tieve ervaring met de psychiatrie op. Dat ik deze 
keer wel gemotiveerd was, zal daar ongetwijfeld 
mee te maken hebben. Maar er was meer. Het 
was een andere ervaring. En daar zat de erva-
ringswerker voor iets tussen.

De ervaringswerker kwam met mij praten. Heel 
laagdrempelig. Dat stelde me op mijn gemak. 
Ik merkte dat die persoon wist wat het beteken-
de om een psychose door te maken. Hij had 
het zelf meegemaakt. En dat voelde ik. Het is 
lastiger om zo’n band te ontwikkelen met een 
verpleegkundige of een arts. Zeker omdat ik al 
negatieve ervaringen had met de psychiatrie. 
Tegenover je arts of een verpleegkundige sta je 
bijna onvermijdelijk in een wij/zij-relatie. Een er-
varingswerker kan die kloof helpen dichten. Het 
is een brugfiguur. De ervaringswerker nam me 
als het ware onder de arm en wees me de weg.”

VERSCHILLENDE PERSPECTIEVEN

“Nu volg ik zelf de opleiding tot ervaringswerker 
aan de Vives Hogeschool in Kortrijk. Daarvóór 
had ik al de opleiding bij Uilenspiegel gevolgd, 
maar ik wou me er nog meer in verdiepen. De 
Vives-opleiding loopt over één jaar, één dag 
per week. Ik heb ondertussen al stage gelopen 
in een psychiatrisch ziekenhuis in Kortrijk. Het is 
erg boeiend. Je leert er om vanuit verschillende 
perspectieven naar herstel te kijken. Voor mij 
telde vooral de nabijheid. Er zijn, fysiek aanwe-
zig zijn voor de patiënt. Dat heeft mij geholpen.

Tijdens eerdere opnames miste ik die nabijheid. 
Gewoon iemand die naast me zat en die me 
het gevoel gaf: je staat er niet alleen voor. Het 
lijkt zo klein in het geheel van een behandeling, 
maar het is zo wezenlijk. Een ervaringswerker is 
een ‘partner in crime’, als ik het zo mag uitdruk-
ken.

Ik ben erg gemotiveerd om ervaringswerker te 
worden. Ik weet dat ik op die manier een meer-
waarde voor andere mensen kan betekenen. 
Uit ervaring weet ik dat herstel mogelijk is, hoe 
zwaar je op een bepaald moment ook in de 
modder aan het ploeteren bent.

Van mijn kwetsbaarheid mijn kracht maken. Zo 
zie ik het. Nu weet ik waarom ik zo heb moeten 
ploeteren. Het was het waard. Ik kan mijn eigen 
traject nu als troef gebruiken om andere mensen 
te helpen in hun herstel.

Ondertussen doe ik al ervaringswerk als vrijwilli-
ger in PZ Onzelievevrouw. Ik heb hier een aantal 
vormingen gevolgd en een gesprek met coör-
dinator Isabelle Claus trok me helemaal over de 
streep. Ik engageer me in het ‘Cliëntenbureau’. 
Dat is een plek waar patiënten terechtkunnen 
voor een losse babbel, voor informatie, voor een 
diepgaand gesprek, om eventjes te ventileren 
of gewoon voor een koffie. Als ervaringswerkers 
zijn we er voor hen. We bereiken veel patiënten. 
We luisteren naar hun verhalen en ervaringen. 
Ik was altijd goed in luisteren. Door oprecht te 
luisteren, win je het vertrouwen van mensen.”

CORRECTE BEELDVORMING

“Ook op de afdeling voor mensen met een 
depressie of een persoonlijkheidsstoornis 
kom ik wekelijks. Ik neem deel aan het patiën-
ten-teamoverleg. Dat is een wekelijks overleg-
moment met alle patiënten en een verpleeg-
kundige. Het gaat dan vooral over praktische 
afspraken en de sfeer op de afdeling. Altijd met 

IN ELK NUMMER VAN AFRIT 8 HEBBEN WE EEN GESPREK 
BIJ EEN KOP KOFFIE. DEZE KEER PRATEN WE MET 

ERVARINGSWERKER ELINE D’HEYGERS.

“Ik was altijd goed 
in luisteren”

Eline D’Heygers: “Op maat van 
de noden van de patiënten kan 
dramatherapie mee het verschil 
maken in de behandeling.”

een positieve insteek. Het is geen klaaguurtje. 
Ik ben daar graag bij, omdat ik me daar toegan-
kelijk en aanspreekbaar kan opstellen voor de 
patiënten. Dikwijls blijf ik dan nog even praten 
met iemand.

Ik ken de verpleegkundigen en de andere me-
dewerkers. Maar omdat ik alleen maar positieve 
ervaringen heb opgedaan, voelt dat niet raar 
voor mij. Integendeel, ik ben blij dat zij mij ken-
nen. De verpleegkundigen staan trouwens open 
voor de samenwerking met ervaringswerkers. 
Dat geeft me extra kracht.

Mijn droom is om op termijn nog meer onder-
steuning te kunnen bieden, bijvoorbeeld in de 
creatieve therapie. Ik volgde de opleiding beel-
dende en architecturale vormgeving toen ik op 
mijn 17de mijn eerste psychose doormaakte. Ik 
heb mijn opleiding daardoor nooit afgemaakt. 
Maar ik wil de lat ook niet te hoog leggen voor 
mezelf. Ik wil geen te hoge verwachtingen koes-
teren. Ik ben nog altijd bang om dan teleurge-
steld te worden.

PZ Onzelievevrouw is goed bezig op het vlak 
van ervaringswerk. Hier zijn ondertussen al twee 
ervaringswerkers in dienst, naast een poule van 
een tiental vrijwillige ervaringswerkers. Je voelt 
aan alles dat het beleid er vierkant achter staat. 
Ik kom hier graag. Ik ben hier goed geholpen en 
ik kan hier zijn wie ik ben. In de buitenwereld is 
dat soms nog moeilijk.
Onlangs speelde ik mee in een filmpje van PZ 
Onzelievevrouw. Daarin wordt het traject van 
een patiënt getoond. Op die manier wil het 
ziekenhuis de vele vragen beantwoorden die 
mensen hebben over een opname in een psy-
chiatrisch ziekenhuis. Er bestaan nog zoveel 
misverstanden over de geestelijke gezondheids-
zorg. Als ik mijn steentje kan bijdragen tot een 
correcte beeldvorming, dan doe ik dat graag. 
Hoe meer informatie mensen hebben, hoe lager 
de drempel om hulp in te roepen als dat nodig 
is. Het was overigens fijn om aan het filmpje 
mee te werken.”

OP DE KOFFIE
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met nachtdienst.”

“Ontspannen doe ik met sport en fitness. 
Tot voor kort speelde ik krachtbal, maar 
door tijdsgebrek lukt dat niet meer. Al mis 

ik de ploegsfeer wel. Ik werk één weekend op 
twee in het ziekenhuis en in het andere weekend 
werk ik als ober in een restaurant. Ik doe dat al 
jaren, eerst als vakantiejob, nu als flexi job. Ik 
werk graag en ik verdien graag een centje bij 
om op reis te gaan. In september ben ik met 
drie collega’s naar Zweden getrokken voor een 
kanotocht. Zalig was dat! Extra centjes ga ik ook 
kunnen gebruiken nu ik voor de eerste keer va-
der word. Als alles goed gaat, is ons zoontje al 
geboren als je deze Afrit 8 in handen hebt.”

MIJN DAG IN BEELD

LEVI SOULLIAERT, VERPLEEGKUNDIGEVOLGSPOT

MMARGOT VERSCHATSE IS GROEPSBEGELEIDER VAN HET 
THERAPIECENTRUM KLINIEK 4 (MENSEN MET EEN DEPRESSIE 

EN/ OF EEN PERSOONLIJKHEIDSSTOORNIS). SINDS KORT IS ZE OOK 
VAKGROEPCOÖRDINATOR VAN DE VAKGROEP GROEPSBEGELEIDING.

“Het liefst heb ik de late dienst. Dan 
moet ik wel tot 21.15 uur werken, maar ’s 
avonds is er meer tijd voor een gesprek 

met patiënten. Heb ik vroegdienst, dan moet ik 
vroeg uit de veren. Want om 6.45 uur begint de 
overdracht. Dan vertellen de collega’s hoe de 
avond en nacht verlopen zijn. Na de overdracht 
begin ik met de lichamelijke zorgverlening. 
Sommige patiënten hebben veel ondersteu-
ning nodig, anderen kunnen nog veel op eigen 
kracht.”

“Na de eerste zorg dienen we het ontbijt 
op en verdelen we de medicatie. We 
waken erover dat elke patiënt zijn medi-

catie inneemt. Therapietrouw is erg belangrijk. 
Tijdens de zorg en het ontbijt doen we observa-
ties: hoe gaat het met de patiënten? Hoe voelen 

ze zich? Belangrijke observaties nemen we op in 
het dossier.”

“Drie keer per week is er ’s ochtends 
interdisciplinair overleg. Collega’s van 
de verschillende disciplines én de arts 

nemen hieraan deel. Als verpleegkundige breng 
ik verslag uit over de mij toegewezen patiënten. 
Dat zijn twee tot vijf patiënten die ik nauwer 
opvolg en met wie ik geregeld een diepgaander 
gesprek heb. De patiënten nemen op de oude-
renafdeling niet zelf deel aan het overleg, maar 
de toegewezen verpleegkundige vertolkt hun 
stem.”

“De middagpauze neem ik gewoonlijk 
nadat de patiënten gegeten hebben. 
Meestal eet ik samen met de collega’s op 

de afdeling. Ik breng mijn boterhammen mee. 
Soms neem ik een warme maaltijd in cafetaria 
Ripozo. Het middagmaal is een goede gelegen-
heid om bij te praten met de collega’s. Ik werk 
nog geen twee jaar in het ziekenhuis, maar ik 
voel me helemaal deel van het team.”

“De avonddienst ligt me het best. Eens 
het avondmaal en de avondmedicatie 
achter de rug zijn, wordt het rustiger. De 

patiënten spelen dan dikwijls een gezelschaps-
spel of ze kijken televisie. Als verpleegkundige 
help ik patiënten met de avondzorg en maak 
ik ze klaar voor de nacht. Vaak moeten er nog 
praktische zaken geregeld worden, bijvoorbeeld 
het vervoer van een patiënt naar een algemeen 
ziekenhuis voor een consultatie. Om 21 uur heb-
ben we het overdrachtmoment met de collega’s 
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LEVI SOULLIAERT IS VERPLEEGKUNDIGE OP DE 
BEHANDELAFDELING VOOR OUDEREN. “IK HEB DRIE KEER 
STAGE GELOPEN IN PZ ONZELIEVEVROUW,” ZEGT LEVI. “EN 
HET IS DRIE KEER ENORM GOED MEEGEVALLEN. VANDAAR 

MIJN KEUZE VOOR HET ZIEKENHUIS.”
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KORT KORT

Vrijwilligerswerking op een 
nieuwe leest geschoeid

De nieuwe vrijwilligerswerking kwam er nadat 
Similes vzw besliste zich op haar kerntaken te 
focussen. Similes ondersteunt de familie van 
psychisch kwetsbare mensen. Dat deed de vzw 
tot voor kort ook met Simileskringen van vrijwil-
ligers. Ook in PZ Onzelievevrouw was tot eind 
2022 zo’n kring actief.

Voormalig stafmedewerker Geert Gardin werd 
na zijn pensioen in 2022 voorzitter van de Si-
mileskring. “De Similesvrijwilligers hebben altijd 
prachtig werk geleverd,” vertelt hij. “Jarenlang 
zetten ze zich in voor de belangenbehartiging 
van familieleden en in de cafetaria op zondag. Ik 
ben erg blij dat we ook in de toekomst kunnen 
rekenen op hun inzet.”

De Similesvrijwilligers sluiten zich aan bij de gro-
te poule vrijwilligers in PZ Onzelievevrouw. “We 

DE VRIJWILLIGERSWERKING VAN PZ ONZELIEVEVROUW 
EN PVT DE BRUGGHE WORDT OP EEN NIEUWE 
LEEST GESCHOEID. ALS VOORZITTER VAN DE 
VRIENDENKRING NEEMT GEERT GARDIN HET 

VOORTOUW IN DE VERNIEUWDE WERKING. ZIJN 
ENTHOUSIASME IS GROOT.

SONJA GOFFINET

“Ik werkte 37 jaar als psychiatrisch verpleegkun-
dige in het ziekenhuis. In 2009 ging ik met pen-
sioen. Sinds 2016 doe ik vrijwilligerswerk in de 
cafetaria. Patiënten en hun familie kunnen er op 
zondag terecht voor koffie met taart of een ijsje. 
We staan telkens met vier vrijwilligers in voor 
de cafetaria en we hebben vijf ploegen. Dat 
wil zeggen dat ik doorgaans maar één keer per 
maand van dienst ben. De sfeer is altijd goed. 
Het sociaal contact doet me deugd. De mensen 
hebben iets aan mijn werk, maar ikzelf ook. Dat 
maakt vrijwilligerswerk zo waardevol.”

GINETTE MAENE

“Elke maandagnamiddag heb ik een breiclubje 
in PVT De Brugghe. Ik doe dat al 38 jaar. Mijn 
dochter werkt er als psychiatrisch verpleegkun-
dige. Zij trok me over de streep. Ik heb er nog 
geen minuut spijt van gehad. Gewoonlijk breien 
we met vijf of zes vrouwen. We breien en we 
vertellen. De mensen zijn erg dankbaar. Ik geef 
een luisterend oor, maar ik help ze ook praktisch 
met het breiwerk. Ik haal erg veel energie uit die 
ontmoetingen. Zo lang ik kan, blijf ik dit vrijwilli-
gerswerk doen.”

ontwikkelen één werking, met vier pijlers,” zegt 
Geert. “Een eerste pijler is de werking op de 
afdelingen. Sommige vrijwilligers nemen deel 
aan activiteiten, anderen gaan geregeld eens 
wandelen met een patiënt. De tweede pijler 
zijn de vrijwilligers die activiteiten organiseren 
voor het ziekenhuis. Zo plannen we dit jaar een 
bezoek aan het Zwin en aan een struisvogelk-
wekerij. De cafetariawerking is de derde pijler. 
Deze vrijwilligers zorgen mee voor de inkomsten 
om de andere activiteiten te financieren. Een 
vierde pijler, ten slotte, bestaat uit individuele 
vrijwilligers in de bibliotheek, de keuken of op 
een andere vaste plek.”

NIEUW BLOED AANTREKKEN

De volledige vrijwilligerswerking wordt nu ge-
organiseerd vanuit de Vriendenkring, waarvan 

LUDO JACQUES

“Sinds 2018 ben ik met pensioen. Ik wou mijn 
vrije tijd zinvol invullen. Ik heb een diploma 
Germaanse Filologie en ik studeerde biblio-
theekwetenschappen. Ik hou van boeken, kunst, 
literatuur … In de bibliotheek van PZ Onze-
lievevrouw ontvang ik lezers en verzorg ik de 
administratie. Het is er vrij rustig. Maar ik haal 
voldoening uit het werk. Het vrijwilligerswerk zit 
me in de genen, denk ik. Ook mijn broer en mijn 
zus engageren zich. Ik doe het voor de mensen, 
maar ook voor mezelf. Ik zou het niet meer kun-
nen missen.”

GEERT GARDIN

Geert Gardin voorzitter is. “Ik vervul die functie 
trouwens ook als vrijwilliger,” lacht Geert. “De 
werking wordt mee ondersteund vanuit de 
dienst HR.”

“Wat de vrijwilligers doen, is bijzonder waar-
devol,” zegt Geert. “Vrijwilligers brengen de 
buitenwereld naar binnen. Patiënten en hun 
familieleden vinden het altijd prettig om eens 
een babbeltje te slaan met niet-hulpverleners. 
Ook als vrijwilligers deelnemen aan een activiteit 
op een afdeling, brengen ze een sfeer die de 
dagelijkse routine doorbreekt.”

“Ik weet uit ervaring wat je kan betekenen voor 
patiënten en PVT-bewoners. Ik ga af en toe met 
een bewoner van de Brugghe naar het honde-
nasiel. Dan maken we een wandeling met een 
hond. Die uitstappen geven kleur en inhoud aan 
het leven van die man. En voor mij is het een 
kleine moeite. De voldoening is groot als je ziet 
hoeveel geluk je iemand kan schenken.”
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MIJN PLEK, MIJN WERK

“Als psychomotorisch therapeut werk ik met 
patiënten van drie afdelingen. Daarnaast ben ik 
coördinator van de Vakgroep psychomotoriek 
en doe ik het beheer van het bewegingscen-
trum. Dat beheer omvat vooral logistieke taken: 
bestellingen plaatsen, materiaalbeheer, de zaal-
verdeling …

Bij psychomotorische therapie draait het altijd 
om het lichaam. Alles wat we ervaren, ervaren 
we ook lijfelijk. Emotie geeft ons een krop in 
de keel. Angst drukt op onze borst. Verliefd-
heid geeft vlinders in de buik. Wie psychische 
problemen heeft, verliest dikwijls de verbinding 
met het lichaam. Mensen voelen dan niets meer. 
Wij proberen die connectie met het lichaam te 
herstellen.

Zelf ben ik erg sportief. Ik loop bijna elke dag, ik 
doe aan muur- en rotsklimmen en ik doe kracht-
training. Stilzitten is niets voor mij. Ja, ik heb 
uitdagingen nodig. Ik wil telkens mijn grenzen 
verleggen. Mezelf uit mijn comfortzone halen. Ik 
heb prikkels nodig. Ook op het werk wil ik altijd 
groeien. Ik wil steeds beter worden.
Het bewegingscentrum bevat verschillende 
zalen voor therapie, ontspanning, dans en be-
weging. Ook het bureau van de zes lichaamsge-
richte therapeuten vind je in het bewegingscen-
trum. In dat bureau overleggen we, ventileren 
we en maken we samen plannen. Het is goed 
dat we geregeld samenzitten, ook al werken we 
elk met onze eigen patiënten. Gedeelde smart 
is halve smart, gedeelde vreugde is dubbele 
vreugde. Dat geldt ook onder collega’s.”

“Ik wil mijn grenzen 
verleggen”
JONATHAN SANDYCK
psychomotorisch therapeut
vakcoördinator psychomotoriek


